
Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Narodna Šola je imela svoj XXXV. 
občni zbor v Narodnem domu v Ljubljani dne 
15. aprila t. 1. 

Ko je predsednik tov. A. E a z i n g e r 
konštatoval sklepčnost, je poročal tajnik tov. 
J. C e p u d e r o društvenem delovanju in 
sicer takole: 

čast mi je, da zopet poročam o delo
vanju »Narodne Šole" v ravnokar minolem 
letu. Pri zadnjem občnem zboru, ki se je vršil 
dne 27. marca 1907 ravnotu, je bilo poverjeno 
društveno delovanje odboru, ki se je takoj po 
občnem zboru v svoji prvi seji konstituiral 
takole: Anton Eazinger, predsednik, Jakob 
Dimnik, podpredsednik, Alojzij Kecelj, blagaj
nik, Josip Cepuder, tajnik. V odboru so bili: 
Jakob Furlan, Ivan Kruleč, Janko Likar, Juraj 
Eežek in Fran Ks. Trošt. 

Pregledniki računov so bili: Franc Ga
bršek, Luka Jelene in Janez Leveč. 

Predlogi, ki so se stavili pri tem občnem 
zboru, so se izvršili v kolikor je bilo to mo
goče in kolikor so dopuščale okolščine. Le 
opozoritev založnikom raznih učil, da se izda
nim slikam in podobam preskrbe i slovenska 
imena, je »Narodna Šola" opustila, ker to 
društvo zbog pičlih podpor, ki jih uživa ne 
naroča pri založnikih raznih učnih slik in 
podob, ki si jih morajo itak omisliti šole 
same, ampak se peča edinole z razpošiljanjem 
šolskih zvezkov in enakih samoučil. 

V drugi seji so se znižali odstotki, ki 
jih daje »Narodna Šola" na 10, ker nam že 
več let izostaja podpora nedelujočega kranjskega 
deželnega zbora. 

Pri zadnji seji se je določil današnji 
občni zbor in njega vzpored. 

Med letom so se vložile prošnje na razne 
hranilnice in posojilnice za podporo. Nekatere 
so nam podporo že dovolile od drugih pa je 
pričakovati ugodne rešitve. Le glede kranjskega 
deželnega zbora smo še negotovi, ker ne vemo 
kako bo uvaževal naše težnje in ako bo sploh 
deloval v doglednem času. 

Tudi za ustanovitev slovenskih srednjih 
šol in slovenskega vseučilišča je poslal odbor 
našega društva peticijo državnemu zboru, v 
kateri se pa ne ve kakšna usoda ji je odme
njena. Da se je gmotno stanje »Narodne Šole" 
nekoliko izboljšalo, ima se ta zahvaliti pok. tov. 
Travnu, ki ji je zapustil nad 3000 K, katere 
je pa sodišče naložilo v »Ljubljanski mestni 
hranilnici", in od katerih se smejo uporabljati 
le vsakoletne obresti. Glavnica je nedotakljiva. 

Sicer je pa tajniku »Narodne Šole" težko 
kaj zanimivega povedati, ker je vse delovanje 
tega društva nekako mirnega značaja in se 
suče le okrog naročevanja in nakazovanja šol
skih zvezkov in enakih samoučil. Le tuintam 
prekine ta idilični mir kaka bomba, ki prileti 
od tega ali onega naročnika, ki iz kateregakoli 
vzroka ni dobil pravočasno — vendar prav v 
zadnjem trenotku — naročenega šolskega 
blaga. Pa na to smo že tako navajeni, da nam 
kar nič ne moti spanja in nas ne spravi iz 
vsakdanjega ravnotežja. Pa saj pri taki neza
dovoljnosti učiteljstva ni čuda, da je to tako 
nervozno 1 

Moje poročilo je pri kraju. Izreči mi je 
še prav preiskreno zahvalo slavni »Kranjski 
hranilnici", mestnemu magistratu ljubljanskemu, 
»Kmetski posojilnici" in »Obrtno pomožnemu, 
društvu", ki vsako leto drage volje podpirajo 
naše društvo in brez katerih bi »Narodna Šola" 
prenehala biti to, kar je! 

Poročilo je bilo sprejeto soglasno. 
Blagajnik K e c e l j poroča o društveni 

imovini ob sklepu računa in sicer: 
Neizplačano volilo 280 K; prihranki in 

18 podpornih ustanovnin a 40 K, ter 49 usta
" novnin ljudskih šol a 40 K so naloženi na 

hranilnih knjižicah št.: 6, 9, 25, 309, 2420 
in 180.240 v skupni vrednosti z dne 31. de
cembra 1907 ter v dolgo vanju (točka 12) 
929 K 63 h; blagajnična imovina 31. decem
bra 1907, 37 K 83 h; volilo Jos. Travna hra
nilna knjižica št. 57.578 3682 K 73 h; ne
vplačani računi 942 K 93 h. Skupna imovina 
koncem leta 1907 5873 K 12 h. Mimo lan
skega leta 2646 K 97 h je torej več imetja 
3226 K 15 h. 

Zborovalci so imeli v rokah tiskane ra
čune. Poročilo je bilo sprejeto soglasno in z 
odobravanjem. 

V odbor so bili voljeni enoglasno: An
ton E a z i n g e r , predsednik; Jakob D i m 
n i k , namestnik ; Jos. C e p u d e r , tajnik; 
Alojzij K e c e l j , blagajnik; Jak. F ti r 1 a n, 

Jos. G r e g o r i n , Janez L i k a r , Juraj 
E e ž e k , Fr. Ks. T r o š t , odborniki. — 
Pregledniki računov: Janez L e v e č , L. J e 
l e n e in A. S m r d e l j . — Sprejet je bil 
predlog, da se postreže članom z blagom kakrš
nega žele. 

Iz Ljubljane. Ljubljansko učiteljsko 
društvo je priredilo 14. t. m. v restavraciji 
hotela »Seidl" mnogobrojno obiskan učiteljski 
večer. 

Predsednik društva, tovariš Jakob D i m
n i k , je prisrčno pozdravil navzoče, predvsem 
deželnega poslanca G a n g 1 a , predsednika 
»Slovenske Matice" g. dr. 11 e š i č a , vodi
telja goriških učiteljev, K r i ž m a n a, ter 
ljubljanske najmlajše tovariše, ki so v tako 
lepem številu prišli na večer. 

Nato je predaval tovariš J e l e n e o 
»šolskohigijenskem kongresu in razstavi v 
Londonu". Predavanje se natisne v »Učit. 
Tovarišu". 

Splošno zanimivi temi so sledili poslu
šalci z vidnim zanimanjem in burno ploska
nje na koncu je bilo znak iskrene zahvale 
predavatelju. 

Nato se je razvila prosta zabava. Zborni 
pevci so zapeli par lepih pesmi, krepki go
vori so pa bili sprejeti z navdušenjem, zlasti 
oni dež. poslanca Gangla, kateremu so se pri
rejale prisrčne ovacije od vseh strani. 

I I . občni zbor učiteljske tiskarne 
se je vršil dne 15. aprila 1.1. v tiskarniških pro
storih. Zadružnikov je bilo navzočih 44. Ko 
predsednik zadružnik L. Jelene otvori zbor in 
konštatira sklepčnost, preide se na dnevni red. 
Poročilo upravnega sveta o zadružnem poslo
vanju se je odobrilo brez ugovora. Zapisnik o 
reviziji, ki jo je izvršila »Zadružna zveza v 
Celju" dne 16. sept. 1907 je doslovno prebral 
predsednikov namestnik in član upravnega sveta 
tov. Karol Wider. Zadružniki so culi strokov
njaško priznanje o poslovanju v tiskarni. 

O računskem zaključku za 1. 1907. poroča 
isti poročevalec. Obravnava se točka za točko 
in pri posameznih postavkih se dado na željo 
zadružnikov potrebna pojasnila. 

O rač. zaključku in poslovanju upravnega 
sveta je poročal predsednik nadzorstva Jakob 
Dimnik ter predlagal, naj se podeli upravnemu 
svetu absolutorij. 

V imenu upravnega sveta je stavil pred
sednikov namestnik Karol Wider predlog, naj 
se čisti dobiček v znesku K 2250'92 razdeli 
tako, da se izplača 5°/0 dividenda na polno 
vplačane deleže v znesku K 1389'36. Ostali 
znesek K 86156 pa naj se pripiše rezervnemu 
fondu, ki s tem naraste na K 127714. Ta 
predlog je sprejel občni zbor soglasno. 

Pri volitvi v nadzorstvo predlaga zadruž
nik Al. Kecelj volitev z vzklikom. V nadzorstvo 
so voljeni: J. Dimnik, Jakob Pretnar, Vendelin 
Sadar, Franc Škulj, Jakob Žirovnik. 

Zadružnik Anton Likozar izraža željo, da 
bi upravni svet ob času pošiljanja tiskovin po 
potrebi nastavil eno ali dve moči, da bi se po
šiljatev z računom vred mogla izvršiti o pravem 
času. I 

Krožek Št. Vid pri Ljubljani je imel 
sestanek 9. t. m. pri »Slepem Janezu", kjer smo 
posedeli v živahnem pogovoru čez 9. uro. Majev 
sestanek bo pa 7. maja ob dveh popoldne na 
Šmarni gori. Ob petih se vrnemo v Tacen k 
g. Sajovicu in odtod v Vižmarje, odkoder gre 
vlak proti Ljubljani ob polu 9., na Gorenjsko 
pa ob tri četrt na 8. Na zdar! 

Učiteljstvo metliškega sodnega 
okraja se vljudno vabi k prijateljskem sestanku 
dne 7. maja t. 1. ob 2. uri popoldne v go
stilnici pri »Lenki". Prosi se obilne udeležbe I 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za ptujski okraj 

je zborovalo 2. dan aprila v okoliški šoli po 
vzporedu: 1. Dopisi. 2. Predavanja. 3. Predlogi 
glede jubilejske slavnosti. 

Pot je bila jako slaba, vendar se je zbo
rovanja udeležilo 26 tovarišev in tovarišic. 

Predsednik otvori zborovanje z nazna
nilom, da se nam je nanovo pridružila tov. 
Job Janja od Sv. Marka. 

Pri čitanju došlih dopisov smo se z ve
seljem uverili, da je »Zveza" oživela k novi, 
živahni delavnosti. 

Jako zanimivo je bilo predavanje tov. 
KlemenČiča. Opisal nam je vse znamenitosti, 
ki jih je videl ob svojem počitniškem popoto
vanju na Dunaj in v Prago. 

Glede splošnega vtiska smatra preda
vatelj Prago za mnogo bolj zanimivo nego 
Dunaj. 

Posebno v zgodovinskem oziru je Praga 
nad vse zanimiva. Tu je mnogo zgodovinskih 
spomenikov, ki so bili svedoki važnih, daleko
sežnih dogodkov. Da predavatelj ni osamljen 
s svojo sodbo, izpričuje dejstvo, da se v 
Pragi mnogo več tujcev opaža nego na 
Dunaju. 

Glasno priznanje je zahvalilo tovariša 
predavatelja na njegovem trudu. 

Glede jubilejske slavnosti sklene društvo 
prepustiti odboru, naj ukrene potrebno po 
lastnem preudarku. 

Učiteljsko društvo za ormoški okraj 
je zborovalo 5. aprila 1.1. v Ormožu. Navzočih 
je bilo 23 udov ter gdč. Herzog kot gost. Dru
štveni predsednik tov. Jos. Eajšp je v svojem 
nagovoru naštel vzroka, da zahajaj pravi učitelj, 
oziroma prava učiteljica k društvenim zborova
njem. Zatem omeni odhajajočega tov. Slanca, 

ki pride za nadučitelja v Petrovče, ki je bil 
16 let v našem okraju ter dosti dobrega storil, 
posebno za svoj okoliš, ki je sedaj najbolj na
preden; rad je zahajal v naš krog, ter bodril 
učiteljstvo navzgor in naprej. Največ zaslug pa 
si je pridobil kot zastopnik učiteljstva v okraj
nem šolskem svetu. Učiteljsko društvo za or
moški okraj mu je za njegove dobrote dosti 
hvale dolžno, ter mu želi na novem mestu naj
boljšega uspeha. Tov. Slane se v toplih besedah 
zahvaljuje in poslavlja, želeč učiteljskemu dru
štvu, da bi v lepi slogi napredovalo. 

Med došlimi dopisi so najvažnejši oni od 
»Zveze slov. staj. učiteljev in učiteljic". Sklene 
se delovati na to, da bo udeležba na »Jubilej
skem koncertu" od naše strani dobra, in se 
kolikor mogoče dosti vstopnic razproda. — Uči
teljsko društvo pristopi k »Prvi avstrijski splošni 
zavarovalnici proti nezgodam", ki prevzame od
škodnino, katero bi posameznik moral po po
stavi povrniti tretjim osebam. 

Tov. Eobert Košar je predaval „0 tajni 
kvalifikaciji". Dobro premišljena razprava o tem 
aktualnem predmetu se vzame z zadovoljstvom 
na znanje, ter se referent naprosi, da stavi to
zadevne predloge pri prihodnjem zborovanju 
»Zveze slov. staj. učiteljev in učiteljic". 

Prihodnje zborovanje se vrši v maju, ter 
se bo na željo g. nadzornika pri tej priliki vršila 
volitev zastopnika v okrajni šolski svet. 

Po dnevnem redu so se zborovalci sešli 
v gostilnici gospe Gomzijeve. Tukaj se je pri
družilo nekaj ljubih gostov Ormožanov, da se 
tudi poslove od našega tov. Slanca. Odhajajo
čemu so govorili društveni predsednik naduČitelj 
Eajšp, dež. sodni svetnik dr. Presker, okrožni 
zdravnik dr. Kristan, nadučitelj Porekar in drugi, 
ki so vsi naglašali Slančevo plodonosno šolsko, 
kakor izvenšolsko delovanje. Tov. Slane pa ob
ljublja delovati, kakor je dosedaj tudi vnaprej, 
v dobrobit šole in naroda in izjavi, da ostane 
še ud našega učiteljskega društva. 

Konjiško učiteljsko društvo zboruje 
v nedeljo, dne 3. majnika, t o č n o ob de
s e t i h d o p o l d n e na Prihovi. Vzpored: 
1. Zapisnik. 2. Dopisi in razgovor o njih. 3. 
Poročilo a) o Zvezinem zborovanju v Celju — 
tov. Kožuh; b) o zadnjih dveh po učit. društvu 
prirejenih roditeljskih sestankih — tov. pred
sednik. 4. Osnutek društvene kronike—tovariš 
Casl in Jurko. 5. Zgodovina šole na Prihovi — 
tov. Serajnik. 6. Predlogi in slučajnosti. Zaradi 
obeda naj naznani vsak svojo udeležbo najpo
zneje do 1. majnika tov. nadučitelju Serajniku 
na Prihovi. Na mnogobrojni poset našega „ma
alisa" vabi vljudno predsednik. 


